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Prvňáčci v ZŠ Bánov

foto: Vlastimil Ondra
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Slovo starosty
Vážení spoluobčané,

zdravím vás v krásných zářijových dnech. Žáci už used-
li opět do lavic, třídy v mateřské školce ožily a večery 
se začínají rychle zkracovat. Zkrátka podzim se blíží.

Myslím, že léto se jak pro prázdnináře a dovolenkáře vydařilo, 
protože počasí přálo letním aktivitám, zvláště vodním a odpočin-
kovým. Stavební dělníci se letos dost opálili, ale alespoň nebyly 
prodlevy v termínech kvůli deštivému počasí. Během letních mě-
síců změnilo svůj vzhled nejdříve prostranství před zdravotním 
střediskem. O prázdninách pak parkoviště před večerkou. Věřím, 
že se obě prostranství všem líbí, a především budou lépe sloužit 
chodcům, motoristům, ale i přírodě. Obě stavby jsou namísto beto-
nových dlažeb a asfaltových ploch vydlážděny ze vsakovací dlažby, 
která dokáže část srážkových vod vsáknout do podloží a nemusí tak 
odtékat do kanalizace a následně zatěžovat čistírnu odpadních vod.  
U zdravotního střediska jsme nepřistoupili k budování příčného stá-
ní, ale podélného, aby bylo zachováno více zeleně. Uprostřed vel-
kého parkoviště „u Dudků“ jsme nově vybudovali zelený pás, který 
oživil a osvěžil původní betonovou plochu. Značky se zákazem vjez-
du pro nákladní automobily jsme původně nechtěli ani umísťovat, 
jelikož jsem doufal, že každý normální řidič kamionu uvidí, že se 
jedná o dlážděné parkoviště se značením parkovacích míst pro malé 
osobní vozy. Samozřejmě jsme značky týden po otevření parkoviš-
tě montovali, jelikož moje představa o rozumném uvažování řidičů 
byla zcela rozmělněna průjezdem kamionu hned asi druhý den po 
otevření. Jedna věc je vjezd na parkoviště neoznačené zákazovou 
značkou, ale druhá věc je přejet přitom šest obrubníků napříč pěti 
parkovacími místy. Naštěstí k žádné škodě nedošlo, mimo psychic-
ké újmy nás s místostarostou. 

Přes prázdniny byly namontovány tři fotovoltaické elektrárny na 
obecní budovy – na budovu hasičské zbrojnice, zdravotního středis-
ka a obecního úřadu. Nyní už čekáme na revize a spuštění výroby 
elektřiny. Další úsporné opatření v podobě výměny svítidel veřejné-
ho osvětlení máme už také hotové. Energetická náročnost osvětle-
ní poklesla o 80 %, takže návratnost této investice, kterou máme  
z větší části dotovanou ministerstvem průmyslu, bude celkem rych-
lá a obci ročně ušetří, při dnešních cenách, cca 400 tisíc Kč ročně.

V září zahájila společnost Slovácké vodárny a kanalizace opravu 
stoky A3, která vede od křižovatky u zdravotního střediska až po 
křižovatku pod základní školou. V místech, kde je to možné použije 
zhotovitel bezvýkopovou metodu, nicméně silnice musí být překo-
pána jak pod školou, tak naproti sportovní haly i u střediska. Musí-
me tedy počítat s opakovaným dopravním omezením až do poloviny 
listopadu.

Dobrá zpráva přišla od EG.D. Vzhledem k plánovanému rozšiřo-
vání silnice na Požárech jsme požádali o přeložku vysokého napětí  
z betonových sloupů do země. Distributor elektřiny EG.D. již zadal 
projekční firmě zpracování projektové dokumentace na přeložení 
vysokého i nízkého napětí od trafostanice u sochy sv. Jana Nepo-
muckého na křižovatce až po sloup u odbočky k Šumáku. Do re-
alizace je možná ještě daleko, ale je to snad na dobré cestě. Bude 
to znamenat zrušení sloupů a vzdušného vedení kabelů. Připojení 
nízkého napětí do rodinných domů by tedy bylo nově zemním vede-
ním. Při plánování oprav domů či zateplení fasád apod. je vhodné 
s tímto do budoucna počítat. Zpracovatel projektové dokumentace 
bude nové připojení se všemi majiteli rodinných domů v této lokalitě 
konzultovat. S rozšířením silnice však na přeložení elektřiny nebu-
deme čekat a rádi bychom jej zrealizovali v příštím roce.

Zpoždění máme bohužel se stavbou nového chodníku v lokalitě 
„za poliklinikou“ a rekonstrukci stávajícího chodníku ve zbytku uli-
ce. Stále čekáme na stavební povolení a žádost o dotaci prochází 
kontrolou. Pořád doufám, že alespoň novou část stihneme ještě  
v letošním roce. 

Mimo jiné drobné stavební úpravy v obci byly zrekonstruovány WC 
u kostela, doasfaltována vozovka na Horním řádku, předlážděno 
parkoviště u DCHB a částečně vykopána nová dešťová kanalizace 
u DCHB a zaizolována část vlhnoucích základů. Snad se už zbavíme 
vlhnoucích zdí v podzemním podlaží.

Na závěr bych chtěl poděkovat všem účastníkům letošních slavnos-
tí vína v Uherském Hradišti, kteří reprezentovali Bánov v našich 
krojích. Jsem rád, že se můžeme pyšnit tolika krojovanými spolky,  
a že zájem o náš folklór má i mladší generace. Co se týče zdlouhavé-
ho čekaní v průvodu, už jsem návrh na změnu řazení přednesl, tak 
doufám, že naše žádost bude vyslyšena a příště bude řazení plynu-
lejší.

Poděkování patří také všem spolkům, které nám pomohli při letoš-
ním pořádání Bánovského léta, ale také všem, kteří pořádali další 
akce, na kterých jsme se mohli v létě pobavit. Na mysli mám osla-
vy malého Kohútku a následnou diskotéku, kterou pořádal „velký 
Kohútek“, memoriál Zdeňka Zálešáka, pořádaný Hútkem s pomocí 
farnosti i skautů, stezku odvahy, kterou zorganizoval kulturní výbor 
společně se skauty, Babí léto, které tradičně zvládly Zpěvule, den 
pro rodinu pořádaný naší farností nebo den otevřených dveří v ha-
sičské zbrojnici, který především pro děti připravila naše jednotka 
sboru dobrovolných hasičů. Všem moc děkuji a doufám, že i v příš-
tím létě se dočkáme tolika skvělých akcí.

Vážení spoluobčané, přeji vám pohodové prosluněné podzimní dny 
a pevné zdraví!

Váš starosta Marek Mahdal
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Z jednání zastupitelstva obce Bánov
ze dne 29. 6. 2023  
(úplné znění usnesení na www.banov.cz/uredni-deska)

Zastupitelstvo obce schvaluje: 

• Prodej části pozemku parc. č. 80/1 v k.ú. Bánov o výměře  
 94 m2 a části pozemku parc. č. 4381/1 v k.ú. Bánov o výměře  
 72 m2 dle GP 1374-16/2023 ze dne 21.4.2023, kupující SJM  
 Miroslav Vacula a Jana Vaculová , Bánov č. 673, 687 54. Cena  
 100,- Kč/m2. Cena celkem 16 600,- Kč. Záměr prodeje  
 pozemku byl vyvěšen na úřední desce od 12.6.2023  
 do 28.6.2023. 

• Pronájem nebytových prostor v budově obecního úřadu č. 700,  
 a to v přízemí budovy, místnost č. 107, pro Radoslavu  
 Navrátilovou, Luhanova 1824, 688 01 Uherský Brod a Jiřího  
 Janču, Bánov č. 90, 687 54. Pronajímaná plocha je 16 m2 . 
 Každý nájemce bude využívat ½ plochy. Nájemné je stanoveno  
 sazbou 490,- Kč/m2/rok. Celkové roční nájemné činí 7 840,- 
 Kč. Tato částka je splatná v pololetních splátkách, tj. 3 920,- Kč  
 za pololetí k 30.6. a 31.12. běžného roku. Každý z nájemců za 
 platí ½ nájemného. Nájemce bude v prostorách provozovat  
 poradenství v oblasti software a hardware. Účinnost od  
 1.7.2023. Záměr pronájmu byl vyvěšen na úřední desce Obce  
 Bánov od 21.4.2023 do 10.5.2023.

• Smlouvu o bezúplatném převodu vlastnického práva  
 k nemovitým věcem č. UZSVM/BUH/2557/2023 – BUHM,  
 uzavřenou mezi Obcí Bánov, Bánov č. 700, 687 54 a Česká  
 republika - Úřad pro zastupování státu ve věcech majetkových,  
 Odloučené pracoviště Uherské Hradiště, Svatováclavská 568,  
 686 66 Uherské Hradiště. Předmětem smlouvy je převod  
 Stavby: Mosty nepodléhající zápisu do KN – Inventární číslo  
 0000980, mosty se nachází na pozemcích p.č. 5568, 5582/2,  
 3612/1 a 3155/3 v k.ú. Bánov.

• Účetní závěrku Obce Bánov, zpracovanou k 31.12.2022 za  
 účetní období od 1.1.2022 do 31.12.2022.

 Účetní závěrku MŠ Bánov, zpracovanou k 31.12.2022 za účetní  
 období od 1.1.2022 do 31.12.2022. 

 Současně schvaluje rozdělení hospodářského výsledku MŠ ve  
 výši 186 646,79 Kč do rezervního fondu.

 Účetní závěrku ZŠ Bánov, zpracovanou k 31.12.2022 za účetní  
 období od 1.1.2022 do 31.12.2022.

 Hospodářský výsledek ZŠ za rok 2022 byl 0 Kč.

• Závěrečný účet obce Bánov za rok 2022 a souhlas s celoročním  
 hospodařením bez výhrad.

• Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci „Předprostor zdravotního  
 střediska v Bánově“. Předmětem dodatku je zvýšení celkové  
 ceny díla o 13 195,25 Kč bez DPH:

 Cena víceprací:  292 231,12 Kč bez DPH

 Cena méněprací 279 035,87 Kč bez DPH

 Rozdíl    13 195,25 Kč bez DPH.

• Kupní smlouvu a smlouvu o zřízení služebnosti uzavřenou mezi 
Vladimírem Zálešákem, Bánov č. 718, 687 54, jako prodávajícím 
a Obcí Bánov, Bánov 700, 687 54, jako kupující. Předmětem 
Kupní smlouvy je část pozemku p.č. 5209, označená písmenem  

 „c“, o výměře 377 m2, oddělená dle GP č. 1407-164/2023.  
 Cena je 200 Kč/m2. Cena celkem 75 400,- Kč. Služebnost  
 stezky a cesty zatěžující služebný pozemek uvedený v odstavci  
 4.2. smlouvy ve prospěch panujícího pozemku uvedeného  
 v odst. 4.1. smlouvy, a to v rozsahu vyznačeném geometrickým  
 plánem č. 1407-164/2023. Služebnost je zřízena bezúplatně na  
 dobu neurčitou, jako právo věcné, zapisované do katastru  
 nemovitostí. 

• Smlouvu o dílo na akci „FVE Bánov“, uzavřenou mezi Obcí  
 Bánov, Bánov 700, 687 54 a EnergyLAB, s.r.o., Rolnická  
 2190, 688 01 Uherský Brod. Cena díla je 1 819 331 Kč bez DPH. 

• Veřejnoprávní smlouvu uzavřenou mezi Obcí Bánov, Bánov  
 700, 687 54 a PAHOP, Zdravotní ústav paliativní a hospicové  
 péče, z. ú., Palackého náměstí 293, 686 01 Uherské Hradiště.  
 Předmětem smlouvy je poskytnutí dotace z rozpočtu Obce  
 Bánov na činnost PAHOPu ve výši 15 000,- Kč. 

• Zprávu o uplatňování územního plánu Bánov za období 1/2019- 
 3/2023 včetně pokynů pro zpracování návrhu Změny č. 2  
 Územního plánu Bánov. 

• Pořízení Změny č. 2 Územního plánu Bánov zkráceným  
 postupem dle ust. § 55a odst. 1 a ust. § 55b zákona č. 183/2006  
 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební zákon),  
 ve znění pozdějších předpisů. 

• Ve smyslu ust. § 56 zákona č. 183/2006 Sb., o územním  
 plánování a stavebním řádu (stavební zákon), ve znění  
 pozdějších předpisů, prodloužení lhůty při zpracování  
 a projednání návrhu Změny č. 2 Územního plánu Bánov  
 o 3 roky. 

Zastupitelstvo obce Bánov žádá:
• Městský úřad Uherský Brod, Odbor stavebního řádu, Oddělení  
 územního plánování ve smyslu ust. § 6 odst. 1, písm. c) zákona  
 č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (sta 
 vební zákon), ve znění pozdějších předpisů, o pořízení Změny č.  
 2 Územního plánu Bánov. 

Zastupitelstvo obce neschvaluje:
• Žádost firmy SOLARKON s.r.o, Jiráskova 312, Uherské  
 Hradiště, 686 01, o pronájem nebo prodej pozemku parc. č.  
 6437 v k.ú. Bánov, pro projekt vybudování fotovoltaické  
 elektrárny. 

ze dne 14. 9. 2023  
(úplné znění usnesení na www.banov.cz/uredni-deska)

Zastupitelstvo obce schvaluje: 

• Smlouvu č. 5211000001 o poskytnutí podpory ze Státního  
 fondu životního prostředí České republiky, uzavřená mezi  
 Státním fondem životního prostředí České republiky,  
 Kaplanova 1931/1, 148 00 Praha 11 a Obcí Bánov, Bánov č. 700,  
 687 54 na akci: „Oprava parkoviště v obci Bánov“. Výše dotace  
 je 4 071 400,95 Kč.

• Smlouvu č. 5211000003 o poskytnutí podpory ze Státního  
 fondu životního prostředí České republiky, uzavřená mezi  
 Státním fondem životního prostředí České republiky, Kaplanova  
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 1931/1, 148 00 Praha 11 a Obcí Bánov, Bánov č. 700, 687 54 na  
 akci: „Předprostor zdravotního střediska v Bánově“. Výše  
 dotace je 3 313 424,18 Kč.

• Smlouvu o dílo, uzavřenou mezi Obcí Bánov, Bánov 700,  
 687 54 a Ing. Lubor Sawicki, Ohrada 1854, 755 01 Vsetín.  
 Předmětem smlouvy je vypracování „změny č. 2 Územního  
 plánu Bánov“. Cena díla je 350 000,- Kč bez DPH. 

• Smlouvu o dílo, uzavřenou mezi Obcí Bánov, Bánov 700,  
 687 54 a sw architekti s.r.o., Na Moráni 1750/4, 128 00 Praha  
 2. Předmětem smlouvy je vypracování „územní studie Bánov“.  
 Cena díla je 210 000,- Kč bez DPH. 

• Obecně závaznou vyhlášku Obce Bánov o zákazu konzumace  
 alkoholických nápojů na veřejných prostranstvích.

• Prodej části „b“ pozemku o výměře 2 m2, odděleného  
 z pozemku parc. č. 5130/23 v k.ú. Bánov, dle GP 1461-35/2023  
 ze dne 24.8.2023, kupující Martina Wampulová a Rostislav  
 Wampula, Bánov č. 96, 687 54. Cena 100,- Kč/m2. Cena  
 celkem 200,- Kč. Záměr prodeje pozemku byl vyvěšen na  
 úřední desce od 28.8.2023 do 13.9.2023. 

• Smlouvu o spolupráci při naplňování Memoranda o společném  
 záměru při nakládání s komunálními odpady uzavřenou mezi  
 Městem Uherský Brod, Masarykovo náměstí 100, 688 01  
 Uherský Brod a Obcí Bánov, Bánov č. 700, 688 01. 

• Odkoupení 

 a) pozemku p.č. st. 943/1 o výměře 854 m2, včetně stavby,  
 která se na tomto pozemku nachází - budova bez čísla  
 popisného nebo evidenčního - stavba pro výrobu a skladování, 

 b) části pozemku p. č. 6/1 o výměře cca 1707 m2 - bude  
 upřesněno geometrickým plánem, vše zapsáno na LV č. 1852  
 vedeném Katastrálním úřadem pro Zlínský kraj, katastrálním  
 pracovištěm Uherský Brod pro katastrální území a obec Bánov. 

 Prodávající je VIZA Bánov, s.r.o. č.p. 678, 687 54 Bánov.  
 Celková kupní cena za všechny uvedené nemovitosti činí  
 4 500 000,- Kč bez DPH.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

• Žádost o stanovisko k rozvoji sociálních služeb na rok 2024 pro  
 Středisko rané péče EDUCO Zlín z.s.

Tahouni Slovácka představují REGION 2047
Největší zaměstnavatelé Uherskobrodska a Uhersko-
hradišťska chtějí zastavit odcházení obyvatel a vybu-
dovat prosperující a atraktivní REGION 2047 (projekt 
do roku 2047) založený na úzkém propojení vzdělává-
ní, výzkumu a výroby. Chystá se výstavba kampusu.

Datum 1. září 2023 bylo symbolicky stanoveno pro představení  
a podpis memoranda o spolupráci aktéry projektu REGION 2047, 
jehož těžištěm je především rozvoj středoškolského vzdělávání, 
chápaného jako start k úspěšnému profesnímu a potažmo i životní-
mu zakotvení mladých lidí. Projekt však výhledově cílí na všechny 
aspekty života.

Za iniciativou REGION 2047 stojí významné firmy, které předsta-
vují klíčové ekonomické hráče na Uherskohradišťsku a Uhersko-
brodsku, jsou důležitými zaměstnavateli a ve svých oborech drží 
vysoký znalostní potenciál, což je řadí ke světové špičce. Jsou jimi 
společnosti: 5M s.r.o.; ALTECH, spol s r.o.; BD SENSORS, s.r.o.; 
COLORLAK, a.s.; Česká zbrojovka a.s.; KOVOKON Popovice, 
s.r.o.; MESIT holding, a.s.; Aircraft Industries, a.s. (LET KUNO-
VICE); Ray Service, a.s.; Slovácké strojírny, a.s. a také RUDOLF 
JELÍNEK a.s.

„Naše iniciativa se určitou dobu formovala, respektive vznikla  
v roce 2022. Už tehdy jsme si řekli, že chceme regionu vrátit, co 
nám dal. Tady jsme mohli žít a vybudovat úspěšné podniky, teď 
jsme připraveni poskytnout své zkušenosti a udělat něco pro další 
generace. A protože pracujeme s rozvojovou vizí pro budoucích 25 
let, vznikl název REGION 2047,“ vysvětlil Petr Gabriel ze společ-
nosti Ray Service.

„Už několik let spolupracujeme s firmami v okolí, abychom dosáhli 
synergických efektů. Všichni ale narážíme na fatální problém ne-
dostatku zaměstnanců. To chceme změnit a vycházíme z toho, že 
základem prosperující firmy je spokojený člověk, který má v dosahu 

vše, co potřebuje ke spokojenému životu,“ přiblížil jeden z konkrét-
ních motivů Antonín Machala ze společnosti ALTECH.

Zakladatelé iniciativy REGION 2047 se shodují, že na malém území 
Uherskohradišťska a Uherskobrodska je koncentrována velká ku-
mulace silných podniků se specifickým know-how, ovšem ty se na-
vzájem přetahují o pracovní sílu. Vyvstává tak akutní potřeba začít 
kooperovat, hledat talenty mezi mladými lidmi, udržet si je a dát jim 
důvod i podmínky trávit zde volný čas podle svých představ, zaklá-
dat rodiny, trvale se zabydlet v této části Moravy.

„Za stěžejní oblast, na niž je potřeba okamžitě zacílit pozornost, 
považujeme středoškolské vzdělávání úzce propojené s výzkumem 
a výrobou. Proto připravujeme projekt regionálního kampusu – 
tak, aby jeho výstavba mohla začít v roce 2028,“ informoval Karel 
Mareček ze společnosti BD SENSORS.

Projekt REGION 2047 podpořil také senátor Josef Bazala: „ Pova-
žuji za velkou šanci pro náš kraj, že lidé úspěšní v byznysu a spjatí  
s regionem přicházejí s iniciativou, jejíž podstatou je vzájemná spo-
lupráce, partnerství a odhodlání táhnout za jeden provaz. Může  
z toho vzejít hodně dobrého,“ řekl Josef Bazala.

K projektu se staví vstřícně také zástupci zainteresovaných měst: 
Uherského Brodu, Uherského Hradiště, Starého Města a Kunovic.

Kontakt:

Mgr. Peter Hunák, LL.M., manažer projektu REGION 2047 
ABR Invest, s.r.o. 
e-mail: hunak@abr-invest.com 
telefon: 731 555 123



NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM LIGHT
Ušetřete náklady za energie

Dostanete až 240 tisíc korun a zrenovujete svůj dům rychle a jednoduše.

Co lze podpořit?

Snadno realizovatelná a časově nenáročná 
opatření menšího rozsahu.

▪ Zateplení fasády
▪ Zateplení střechy, podlahy nebo stropu
▪ Výměna oken a vchodových dveří
▪ Solární systémy na ohřev vody

Kdo může žádat?

Vlastníci nebo spoluvlastníci rodinných domů 
či trvale obývaných rekreačních objektů.

Na koho se obrátit?

MAS Východní Slovácko, z.s.
Suchá Loz 72, 687 53 (1. patro)
www.masvychodnislovacko.cz

▪ Pavel Rada (605 820 358; 
radapavel@email.cz)

▪ Milan Bauka (604 164 264; 
milanbauka@seznam.cz)

▪ Vojtěch Surmař (606 863 992; 
vychodnislovacko@gmail.com)

Upozornění

Na příspěvek máte nárok, pokud všichni 
členové vaší domácnosti pobírají starobní 
důchod nebo invalidní důchod 3. stupně nebo 
v období mezi 12. zářím 2022 a datem podáním 
žádosti pobírali příspěvek na bydlení.

Žádat je možné do 31. 12. 2024.
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Jak bylo již popsáno výše, kromě ekologie je nezbytné se na správné odevzdávání odpadů na 
sběrném dvoře podívat také z ekonomické stránky. Samotná evidence má tedy vliv i na bodování 
v rámci motivačního systému MESOH. Co se týče odpadů jako jsou plasty, papír, sklo, kovy, biologický 
odpad apod., odevzdané nadměrné množství těchto odpadů může mít vliv na udělení minimálního 
počtu či dokonce žádných EKO bodů za snižování produkce odpadů BS. Za odevzdání nadměrného 
množství netříděného objemného odpadu mohou být nově domácnosti dokonce body 
odečtené (tzv. Odečet EKO bodů za vytížení sběrného dvora – BSD).  

Jaké EKO body za jaké odpady můžete získat či vám mohou být odečteny naleznete v přílohách číslo
3 a 4 k Pravidlům MESOH. Pravidla včetně zmíněný příloh je možné si stáhnout ve vašem odpadovém 
účtu v sekci „Články, dokumenty“.

PROČ SE EVIDUJE ODPAD 
NA SBĚRNÉM DVOŘE? 

Kromě evidence odpadů, které jsou svážené od jednotlivých domácností, je 
v naší obci zavedená také evidence návštěv a odevzdaných odpadů na sběrném 
dvoře. V tomto článku si přiblížíme, proč je tato evidence důležitá a jakým 
způsobem ovlivňuje bodové ohodnocení v rámci motivačního systému MESOH, 
který je v naší obci zavedený již několik let.

Při každé návštěvě sběrného dvora vám obsluha načte vaši odpadovou 
kartičku s QR kódem. Poté načtením dalších kódů označí typ odpadů, přibližný
objem odpadů, množství nádob, ve kterých byly odpady dovezené či případě kolik kilogramů daného 
odpadu bylo. SSpprráávvnnéé  nnaaččtteenníí  vvyyppaaddáá  nnáásslleeddoovvnněě::

ODPADOVÁ KARTA → KOMODITA (např. plast, papír,…)  → OBJEM (např. pytel, taška,…) → POČET KS 

2 Proč je evidence na SD důležitá? 

Jak evidence na SD funguje? 1 
           

              

           

                          
                                
                        

                                                   

                                    

                                             

                                  
                        

Pokud například starou skříň či starou pohovku nerozložíte na jednotlivé 
komponenty jako jsou dřevo, textil, kov apod., musí tento odpad skončit rovnou 
v kontejneru na objemný odpad a posléze na skládce. Pokud je však odpad 
rozložený, lze jednotlivé složky odevzdat k recyklaci. Nejen, že se jedná
o ekologičtější variantu, ale odvoz jednotlivých složek vyjde výrazně levněji.

3 vliv na bodování v systému MESOH 

přihlásit se do svého účtu se můžete na 
www.mojeodpadky.cz/banov 
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Pouze tiskoviny
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Polystyren
Polystyren

-
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-

EKO body 
BTP/kg

Papír
Papír
Papír
Papír
Papír
Papír
Plast
Plast
Plast

Plast, Plast s náp. kartonem
Plast, Plast s náp. kartonem
Plast, Plast s náp. kartonem
Plast, Plast s náp. kartonem

Nápojový karton
Kovové obaly
Kovové obaly
Kovové obaly
Kovové obaly

Jedlý olej a tuk

Druh odpadu

Balík
Pytel 60 l

Pytel 120 l; pytel o neznámém objemu
Pytel 120 l; pytel o neznámém objemu

Volný plast
Volný plast

Pytel 120 l; pytel o neznámém objemu
Pytel 120 l; pytel o neznámém objemu

Pytel 80 l

Pytel 120 l; pytel o neznámem objemu
Taška

Pytel 120 l; pytel o neznámém objemu

Taška
PET lahev

-

-
-

-

-
-

Obslou�ený 
objem (l)

EKO body 
BTA/kg

Hmotnost (kg)

EKO body za třídění odpadů (BT)

Získané EKO body za třídění odpadů jsou děleny součtem časů na stanovišti jednotlivých účastníků systému, přičemž maximální možný 
počet EKO bodů BTA činí 12 EKO bodů na jednoho účastníka systému za běžný MESOH rok a BTP činí 12 EKO bodů na jednoho účastníka 
systému za běžný MESOH rok.
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Bánovský poklad 
byl rituální a patřil zřejmě  
pravěké velmožce
Takzvaný Bánovský poklad zkoumají odborníci od roku 
2017. Detailní analýzy odhalily, že šlo o předměty zá-
měrně uložené do země během rituálu. Zároveň tým 
specialistů Archeologického ústavu AV ČR, Brno, Uni-
verzity Palackého v Olomouci a Karlovy univerzity v 
Praze zjistil, že věci včetně bohatého kroje patřily ženě 
– zřejmě velmožce, která se navíc pohybovala mezi 
tehdejší elitou, jež dohlížela na část Jantarové stezky. 
Studii zveřejnil Journal of Archaeological Science: 
Reports.

Bánovský poklad objevil pomocí detektoru kovů občanský spolu-
pracovník již v roce 2017 a už při prvním prozkoumání celého sou-
boru bylo patrné, že jde o zcela mimořádný objev. Detailní analýzy 
terénní situace, studium jednotlivých předmětů a série přírodo-
vědných výzkumů ukázaly, že Bánovský poklad představuje de-
pot, tedy soubor předmětů, které byly společně do země záměrně 
uloženy v průběhu určitého rituálu.

„Výzkumu se věnoval interdisciplinární tým téměř šest let. Bánov-
ský poklad ukázal, nejen proč byl uložen a kým, ale také odhalil, 
že minimálně ‚bánovská horda/tlupa‘ byla napojena na význam-
nou pravěkou obchodní cestu – Jantarovou stezku,“ upřesňuje Ja-
roslav Bartík z Archeologického ústavu AV ČR, Brno.

Ženský kroj a tisíce jantarových korálků
Kromě železné sekery a keramické nádoby, do níž byla část před-
mětů vložena, se depot skládal zejména ze součástí bohatého 
ženského kroje v podobě bronzových šperků (spony, náramky/
nápažníky, vlasové ozdoby, náušnice, jehlice, prsten ad.) a dvou 
železných opaskových kruhů. Soubor šperků obsahuje několik 
desítek skleněných a 1500 až 2000 jantarových korálků. „Byly 
patrně součástí náhrdelníku a část z nich mohla zdobit i honosný 
kožený opasek. V každém případě se jedná o dosud nejpočetnější 
soubor pravěkého jantaru z území České republiky, což činí z Bá-
novského pokladu zcela unikátní nález,“ říká vedoucí výzkumné-
ho týmu Martin Golec z Univerzity Palackého.

Jednotlivé části pokladu pocházejí  
z různých částí Evropy
Mimořádně bohatý kroj zřejmě patřil ženě významného spole-
čenského postavení, snad příslušnici velmožské rodiny. Vznikl ve 
starší době železné, někdy v letech 575–550 př. n. l. „Přírodověd-
né analýzy provedené L. Kučerou prokázaly, že jantar pocházel  
z Pobaltí,“ dodává Martin Golec. Také některé další součásti kroje 
pocházejí ze vzdálených regionů. Část bronzových šperků, mezi 
nimiž vyniká šest exemplářů unikátních, tzv. dračích spon, byla 
přenesena z území dnešního Slovinska, odkud též pravděpodobně 
pochází samotná technologie výroby skleněných korálků. Ty však 
již mohly být tehdy vůbec poprvé vyrobeny na území dnešní ČR.

Velmožka dohlížející na Jantarovou stezku
Výsledky výzkumů dávají Bánovský poklad a jeho původní nositele 
do nesporné souvislosti s průběhem pravěké dálkové komunikace, 
která se označuje jako Jantarová stezka. Ta i ve starší době železné 
spojovala Pobaltí se Středomořím, kde byl o pověstné zlato severu 
neutuchající zájem. Část luxusních bronzových šperků v pokladu 
tak mohla majitelka vyměnit právě za jantar. Jednotlivé úseky Jan-
tarové stezky ovládaly a kontrolovaly místní elity, které z tohoto 
čilého obchodu těžily. „A právě k této elitě, tedy nejvyšší spole-
čenské vrstvě tehdejší společnosti, patřila i žena z Bánova,“ po-
tvrzují Jaroslav Bartík a Tomáš Chrástek z Archeologického ústavu 
AV ČR, Brno, kteří depot dokumentovali přímo v terénu.

Dnes jsou nálezy široké veřejnosti zpřístupněny v nové stálé expo-
zici „Pravěk Uherskohradišťska“ v Památníku Velké Moravy Slo-
váckého muzea ve Starém Městě.

Mgr. Jaroslav Bartík, Ph.D. 
Archeologický ústav AV ČR, Brno



Bánovský zpravodaj   |   3/2023 10

Setkání Bánovů
V sobotu 16. září k nám zavítali naši přátelé ze sloven-
ského Bánova u Nových Zámků.

Družba našich obcí tak tímto setkáním oslavila své 54. narozeniny. 
Den byl jako malovaný, a tak mohl mohl připravený program pro-
běhnout podle plánu. 

Po jedenácté hodině už se k nám blížily dva autobusy s našimi 
očekávanými hosty, které v obřadní síni přivítali zastupitelé obce, 
zástupci fotbalistů, seniorů, myslivců i hasičů. Po srdečných zdra-
vicích starostů jsme se přesunuli na oběd do restaurace U Koníka, 
kde nás čekal slavnostní oběd. Na vynikající svíčkové si všichni moc 
pochutnali. 

Letošní program byl zpestřený o exkurzi u největšího výrobce ovoc-
ných destilátů na světě - ve společnosti Jelínek ve Vizovicích. Po 
představení historie společnosti nás čekala prohlídka areálu a také 
několik ochutnávek. Mimo zajímavých chuťových zážitků a infor-
mací si naši hosté odvezli také spoustu tekutých pokladů z podniko-
vé prodejny, aby mohli i doma předat své zážitky a zavzpomínat na 
světově slavnou likérku, která leží kousek za našimi humny. 

Po návratu do Bánova už byli připravení fotbalisté na svůj zápas  
a čekali jen na zahajovací výkop dvou bánovských starostů. Podali 
jsme si ruce a konstatovali, že jedna věc je jistá. Vyhraje Bánov. 
Letos vyhrál Bánov moravský. Během zápasu se již scházeli další 
účastníci družebního setkání v areálu pálenice, kde bylo připraveno 
posezení s občerstvením. 
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V podvečer pobavily hosty Zpěvule se svým programem o trnkách, 
ale i Hútci a Kohútci, kteří se vraceli z brněnského Dne pro Moravu 
a také neváhali zazpívat. Během večera na pálenici dorazilo z hřiště 
zbývající osazenstvo, a tak bylo při rytmech taneční hudby hodně 
veselo. Setkali se i učitelky mateřských škol obou Bánovů, které 
přišel pozdravit ředitel základní školy Mgr. Vlastimil Ondra, a také 
faráři obou obcí, dokonce i s panem farářem ze Starého Hrozenko-
va. Sestava byla opravdu pestrá a veselá. Tak jako každoročně se 
setkání moc povedlo a bylo pro všechny určitě příjemným zážitkem. 

Děkuji starostovi slovenského Bánova PhDr. Miloši Rybárovi za 
organizaci jejich zájezdu k nám a děkuji všem, kteří přijali pozvání 
a navštívili nás. Za náš Bánov musím poděkovat všem vystupují-
cím, kolektivu restaurace U Koníka za vynikající jídlo a především 
kolegyním z obecního úřadu a sportovní haly, které během celého 
odpoledne, večera i noci zaháněli všem hostům žízeň a starali se  
o nás. Děkuji a těším se na setkání s Bánovjany zase za rok!

Marek Mahdal, starosta
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Bánovský vysokoškolák z doby 
„od Serényi k Serényi“
Ač období let 1618 až 1648 zahrnuje řádění třicetileté 
války, platilo, že pokud v daném místě neoperovalo cizí 
vojsko, život pozvolně plynul svým tempem dále.

Tato skutečnost se týkala i 80 km (vzdušnou čarou) vzdálené Olo-
mouce, kde od roku 1573 sídlila „Alma caesarea et episcopalis uni-
versitas Societatis Jesu Olomucensis“, česky Císařská a biskupská 
univerzita Tovaryšstva Ježíšova v Olomouci, kterou založili papež 
Julius III. a císař Maxmilián II. Univerzitu spravoval církevní řád To-
varyšstva Ježíšova, lidově známí jako jezuiti. V jejím čele stál rektor 
univerzity, jehož‚ pravou rukou‘ byl kancléř univerzity. Ta se dělila 
na dvě fakulty. Na (přípravnou) fakultu svobodných umění a filo-
zofie a na (navazující) fakultu svaté teologie. V jejich čele stáli jed-
notliví děkani. 

Roku 1635, konkrétně 13. února, v den masopustního úterý před-
cházející Popeleční středě, se za přítomnosti pana rektora, pana 
kancléře a pana děkana jazyků konal obřad „depozice“ neboli „beá-
nie“. Při něm se zájemci o studium symbolicky zbavili hrubých mra-
vů, načež byli slavnostně zapsáni do latinského seznamu studentů v 
matrice univerzity. (Dnes je tento obřad známý jako imatrikulace.) 
Konkrétně na fakultu svobodných umění a filozofie, kde se rozdělili 
do kurzů fyziky, logiky, matematiky a metafyziky. Mezi Logiky se 
zapsal také student jménem „Martinus Banoczy, de oppido Banow, 
Moravus“. Česky „Martin Banoczy, ze ‚sídliště‘ Banow, z Mora-
vy“.

O rok později, ve dnech následujících po sváteční neděli Veliké noci 
(roku 1636 vycházela na 23. března) se Olomoucí šířily tzv. univer-
zitní teze. Jednalo se o tištěnou pozvánku plakátového rozměru, s 
obrázkem a textem, sloužící k oznámení konání slavnostní disputa-
ce (jedná se o diskuzi podle daných pravidel), která byla součástí 
veřejné promoce uzavírající studium. Včetně uvedení disputačních 
témat. (Můžeme říct, že se jednalo se o předchůdce dnešního pro-
močního oznámení.) V pondělí 14. dubna 1636 se v 7 hodin ráno konala promoce. V 

univerzitní aule (což je doposud používaný název reprezentativní 
místnosti univerzity) se shromáždilo 45 důstojných, velkorysých, 
ušlechtilých a erudovaných (tj. těch, kteří studovali a nahromadili 
znalosti z knih) pánů kandidátů. Mezi nimi byl přítomný „Marti-
nus Banoczy, Moravus, Banoviensis“. Za přítomnosti promotora 
(univerzitního profesora vedoucího promoci), se latinsky vedla 
slavnostní disputace kandidátů na zadané filozofické a matematické 
téma. Taktéž od něj přijali „první vavřín svobodných umění a filozo-
fie“, nám dnes známý jako titul bakalář. (V překladu z latiny bacca-
-laureus = první / nižší vavřínový věnec.)

Na konci následujícího školního roku, v sobotu 8. srpna 1637, s vě-
domím pana rektora, vydal pan kancléř 35 studentům ‚magister-
skou licenci‘ poté, co při zkoušení úspěšně „obhájili teorémy z celé 
filozofie“. (Dnes by se jednalo o státní závěrečnou zkoušku, studen-
ty zvanou ‚státnice‘.) Za tři dny, v úterý, 11. srpna (v období, kdy v 
noci padají „slzy svatého Vavřince“) v 7 hodin ráno se v aule konala 
promoce, při které pan děkan, ve funkci promotora, výše uvede-
ným 35 důstojným, … pánům udělil „vavřín svobodných umění a 
filozofie“, titul magistr. Udělení provázela slavnostní disputace na 
filozofické téma o možností zkoumání peripatetického (aristotelov-
ského) filozofa. V uvedeném jmeném seznamu ‚čerstvě‘ promova-

Tanec ve vojenském tureckém táboře při džbánku dobrého pití a za zvuku houslí a dud. 
Nejspíše stejně slavívali i olomoučtí studenti. (Výřez z mědirytiny znázorňující uherský hrad 

Varano / Vranov od Justuse van den Nypoort uvedená v knize Antona Ernesta Buckharda 
von Birckenstein z roku 1686.)

Ilustrace alumna římského semináře z Říma od Arnolda van Westeroutha.
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ných pánů magistrů je uvedený i náš pan „D.(ominus) Martinus 
Banoczy, Moravus, Banoviensis“.

Kdo byl oním Martinem? V latinsky psané matrice mají všichni stu-
denti uvedené jméno a příjmení, zemi a místo původu. Jeho spolu-
žáci pocházeli z různých zemí. Kromě Moravy (Moravus), také z 
Uher (Ungarus), ze Slezska (Silesius), z Čech (Boemus), z Polska 
(Polonus), z Pruska (Prutenus) a z Chorvatska (Croata). Jako místa 
původu spolužáků jsou například uvedeni - z Rajhradu (Raygraden-
sis), z Příboru (Priborensis), z Brna (Brunensis). Martin prvně uve-
dl jako místo původu „de oppido Banow“ = ze ‚sídliště‘ Bánov, pro 
které dále používal latinské „Banoviensis“ = bánovský = z Bánova. 
Jelikož se na Moravě nachází pouze náš Bánov, dá se předpokládat, 
že odsud pocházel. Ovšem nevíme, zda mu byl Bánov rodištěm 
nebo posledním bydlištěm, ze kterého odešel do Olomouce studo-
vat.

Příjmení Banoczy (ve významu Bánov/ce, Bánovský) odkazuje na 
uherský původ příjmení. Avšak toto příjmení není na Moravě ne-
známé. Například k 2. polovině 17. století uvádějí prameny vsetín-
ského panského hejtmana jménem Sámuel Bánóczy. Nevíme tedy, 
zda byl Martin potomek emigrantů, kteří odešli z Bánova do Uher 
a nebo z Uher do Bánova nebo obojí. Není pravděpodobné, že by 
to byla emigrace z náboženských důvodů. Oproti Moravě, kde bylo 
po roce 1628 povolené pouze náboženství katolické, zůstávaly Uhry 
nábožensky svobodné. Proto i od toho data byli na olomouckou uni-
verzitu přijímáni pouze studenti katoličtí. A to, jak šlechtického pů-
vodu (mají za jménem uvedeno latinské eques = rytíř nebo nobiles 
= šlechtic), tak i původu nešlechtického, jímž byl i Martin. Nevíme, 
jaké pohnutky či okolnosti vedly Martina na studia. Víme jen, že se 
určitě narodil před rokem 1620, tj. před událostmi Bílé hory. Navíc 
musel někde získat vzdělání, umožňující mu vstup na univerzitu. V 
bánovských urbářích, ni v komínovém či lánovém rejstříku Bánova, 
neb pozdější farní matrice, se příjmení Banoczy nevyskytuje. Pouze 
lánový rejstřík uvádí k roku 1656 opuštěné místo „poluláníka Mar-
tina Banowých“.

Někteří studenti ukončili své studium na fakultě svobodných umění 
a filozofie získáním uvedených titulů. Kdo mohl a chtěl pokračovat 
v Olomouci, zahájil studium na fakultě svaté teologie. K tomuto stu-
diu se rozhodl i Martin.

Je středa 1. srpna 1640, 8 hodin ráno, po skončení mše svaté v go-
tickém univerzitním kostele sv. Františka (později zbořený a nahra-
zený kostelem Panny Marie Sněžné) jsme se přemístili opět do auly. 
Za přítomnosti pana rektora, pana kancléře, pana děkana ve funkci 
promotora a přítomných pánů profesorů, přijalo 6 důstojných a zna-
lých pánů magistrů svobodných umění a filozofie, navazující „první 
teologický vavřín“. Mezi inaugurovanými je uvedený i náš „Rev.
(erendus) D.(ominus) M.(agister) Martin Banotzy, Moravus, Ba-
noviensis“. Součástí promoce byla i disputace nad dvěma teologic-
kými tématy odkazujícími se na citáty ze Starého zákona z Bible a 
jejich naplněním v poslání jezuitských světců - zakladatele řádu sv. 
Ignáce z Loyoly a misionáře sv. Františka Xaverského.

Se čtyřmi, z výše promovaných spolužáků, začínal Martin i svá 
studia. Tito spolužáci byli po celou délku studia ‚alumnáti‘, tj. ve 
významu chráněnci. (Míněno tím seminaristi, česky bohoslovci = 
kandidáti kněžství). Konkrétně členové církevního alumnátu (se-
mináře) založeného ‚vznešeným císařem Ferdinandem II.‘, jak nám 
ukazuje zkratka „ A.(ugustus) I.(mperator) F.(erdinando) II. (ex) 
A.(lumnatu) E.(cclesiastico)“, za jejich jmény. Z údajů za jejich 
jmény, z této poslední promoce, se dozvídáme, že byli už kněží-
mi (presbyter). Jeden z nich navíc (sídelním) farářem (parochus). 

Ovšem u Martina informace o kněžství, ni jiná podobná informace, 
uvedená není. Nejspíše zůstával nekněžským studentem.

Ve všech promočních matričních zápisech se ovšem za Martinovým 
jménem uvádí jméno „Magn.(ificence) D.(omini) Helenae Nagy 
Mihalianae A.(lumnat) E.(cclesiastico)“, které může v překladu 
znamenat - ‚Velevážená paní Helena z Nagy Mihaly (česky z Velké-
ho Michala), církevní ochránkyně‘. Podle jména a titulu se nejspíše 
jednalo o uherskou šlechtičnu, která mohla být Martinovým patro-
nem, avšak blíže neznámou.

Touto promocí končí univerzitní matriční zápisy o Bánovjanovi Bc. 
Mgr. Martinovi Banoczym. Kam směřovaly jeho další kroky, neví-
me. Za necelé dva roky, konkrétně v sobotu 14. června 1642, se 
Olomouc vzdala protestantským švédským vojákům. A ti se posta-
rali, aby katolická univerzita, navíc jezuitská, ukončila svou činnost. 

Martin Borák

Podklady:

Spáčilová, Libuše a Spáčil, Vladimír (edd.): Nejstarší matrika Olomoucké univerzity z 
let (1576) 1590–1651. Olomouc 2016, 433 s., (str. 157 - 13. únor 1635, str. 213 a 214 
- 14. duben 1636, str. 246 a 247 - 11. srpen 1637, str. 226 a 227 - 1. srpen 1640).

Hellerbrandt, Árpád: Az Olmützben tanult magyarok 1590–1664. Történelmi Tár 
1888. 196–208 s., str. 207. (Přístupné na: https://archive.org/stream/magyartrt-
nelmit01trgoog/magyartrtnelmit01trgoog_djvu.txt )

Vidlička, Jiří: Univerzitní teze. In.: Pamětihodnosti města Olomouce. 1. díl. Olomouc 
2013.

Jsme rodinná firma, která se zabývá výrobou a montáží 
pomníků a veškerými kamenickými pracemi.

DVOJHROBY, JEDNOHROBY, URNOVÉ HROBY

Uherský Brod ul. 26. dubna 1101, vedle bývalé restaurace Kovárna, u Družby
Otevřeno PO  až PÁ  od 9.00 do 16.00 hod. V jiném čase dle telefonické domluvy.

KRYCÍ DESKY, OBRUBY, BETONOVÁNÍ ZÁKLADŮ
SEKÁNÍ PÍSMA, ZLACENÍ A STŘÍBŘENÍ, PÍSKOVÁNÍ PÍSMA

HŘBITOVNÍ DOPLŇKY - VÁZY, LAMPY, KŘÍŽE, ŽULOVÉ URNY A MÍSY
 

e-mail: kamenictvi.andrysik@seznam.cz

POMNÍKY A KRYCÍ DESKY ZA AKČNÍ CENY

 KRÁTKÉ DODACÍ LHŮTY, KVALITNÍ PROVEDENÍ
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Nemocniční kaplan Zbyněk Král

Ahoj Zbyňku, stal ses nemocničním kaplanem v nemocni-
ci Tomáše Bati ve Zlíně. Jak dlouho sloužíš nemocným jako 
nemocniční kaplan?

Službu nemocničního kaplana vykonávám 2 roky. Po ukončení 
předchozího zaměstnání, které provázelo období Covidu, spojené 
se strachem a nejistotou ve společnosti, jsem na TV Noe viděl ně-
kolik pořadů o důležitosti práce nemocničních kaplanů. Tato oblast 
života církve mě oslovila natolik, že jsem kontaktoval olomoucké 
arcibiskupství a nabídl svou službu. Koordinátorka pro nemocniční 
kaplany v Olomoucké arcidiecézi mi sdělila, že budou potřebovat 
nemocničního kaplana do Baťovy nemocnice ve Zlíně, kam jsem  
v srpnu 2021 nastoupil. Podmínkou přijetí bylo pětileté vysokoškol-
ské studium na Teologické fakultě University Palackého v Olomou-
ci, které jsem absolvoval v letech 1992-97s titulem Magistr křesťan-
ské výchovy a absolvování ročního kurzu pro nemocniční kaplany 
tamtéž, který jsem zakončil závěrečnou zkouškou září 2022. 

Pod pojmem nemocniční kaplan si mnozí představí člově-
ka, který na vyžádání navštěvuje věřící pacienty, popří-
padě šíří víru mezi nevěřícími. Je to tak nebo to tak není? 
Jak to cítíš Ty?

Nemocniční kaplan navštěvuje všechny nemocné. Nerozděluje je 
na věřící nebo nevěřící. Navštěvuje všechny, kteří projeví zájem  
o osobní rozhovor. Pacienti v nemocnici často potřebují sdílet své 
bolesti. Pro některé může být upoutání na lůžko nečekanou změnou 
v životě, se kterou se potřebují vyrovnat a jak říká přísloví: „Sdělená 
bolest poloviční bolest.“ To v nemocnici platí více, než kdekoli jinde. 
Hledání naděje a smyslu života v nemoci a utrpení. Věřícím pacien-
tům nabízíme společnou modlitbu, všem můžeme zajistit návštěvu 
duchovního z jejich církve a katolíkům kněze k přijetí svátosti smí-
ření nebo svátosti nemocných. My jim pak můžeme přinášet Svaté 
přijímání. Každému pacientovi se snažíme splnit jeho přání. Tam 
kde již pacient není schopen komunikovat, plníme přání nejbližší 
rodiny. Ale nemocniční kaplan není určen pouze pro pacienty, ale 
také pro zdravotníky, lékaře a všechny zaměstnance nemocnice. A 
co považuji osobně za jeden z velmi důležitých úkolů je šířit všude 
dobrou náladu a pěstovat dobré mezilidské vztahy. Kardinál Špidlík 
říkal: „Všechno co žijeme s láskou, přechází s Kristem do vzkříšení. 
Věčnost vytvářejí vztahy, které nekončí.“ 

Co bylo a je v této Tvé službě nejtěžší?

Když trpí děti. Když věřící z pověrčivosti návštěvu kněze k udělení 
svátostí odkládají. „Ještě na tom nejsem tak špatně…“ Přitom ze 
svátostí čerpáme posilu k uzdravení. Mimořádně těžké bylo obdo-
bí Covidu. Navštívil jsem mladého muže, který se už těšil na brzké 
propuštění z nemocnice. Večer jej převezli na ARO a do rána zemřel.

V období Covidu zemřelo mnoho lidí, se kterými se jejich nejbližší 
nemohli rozloučit. Navrhli jsme proto vytvoření pietního místa s la-
vičkou, kde mohou právě truchlící pozůstalí odevzdat svou bolest. 
Má tvar srdce, které je vysypáno kamínky, každý z nich symbolizuje 
jednoho zemřelého. 

Co ti udělalo největší radost?

Velkou radostí je, když se z nemoci stává prostředek k usmíření  
a odpuštění v rodině, mezi partnery. Vloni jsem spolu s kaplanským 
kurzem, také dokončil tříletou formaci trvalého jáhenství a spolu  
s dalšími šesti chlapy přijali jáhenské svěcení. To mi umožnilo přímo 
v nemocnici, na našem oddělení, pokřtít čtyřiasedmdesátiletého 
muže, který před návratem domů po křtu zatoužil. Byla to velká ra-
dost. Minulou sobotu na Provodově jsem mohl sezdat lékařský pár 
z Baťovy nemocnice. A také to, že dvakrát za rok je sloužena mše 
svatá za Baťovu nemocnici, lékaře, zdravotnický personál a také za 
pacienty a jejich rodiny. 

Pověz mi, prosím, kde čerpáš sílu k tak náročné službě?

Ve víře, v rodině, ve společenství našeho paliativního týmu, který 
je celý nastaven na pomoc pacientům i jejich rodinám v různých ob-
lastech péče o jejich nemocné. Jeho součástí jsou lékaři, paliativní 
sestry, sociální pracovnice, psycholog a také nemocniční kaplani. 
V úžasné spolupráci s kněžími obou zlínských farností u kostela sv. 
Filipa a Jakuba a také se Salesiány z kostela Panny Marie Pomocni-
ce křesťanů na Jižních Svazích. Každý den jsou připraveni navští-
vit nemocné toužící po svátostech nebo být s nimi při odchodu na 
věčnost. Ve spolupráci s tvůrci filmu „Jednotka intenzivního života“ 
(oceněného Českým lvem) se uskutečnila ve Zlínském divadle be-

Je mi 58 let, jsem ženatý a s manželkou Aničkou máme 
3 dospělé děti a dvě vnučky. V minulosti jsem pracoval 
jako obchodní zástupce firem zabývajících se výrobou  
a prodejem papírenské galanterie (Ditipo), pečiva 
(Delta pekárny), nebo zmrzliny (Adria Gold). Osm 
let jsem pracoval jako bánovský starosta. Ve svých  
58 letech považuji všechna má předchozí zaměstnání 
a povolání za přípravou právě na službu nemocničního 
kaplana.
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seda s průkopníkem paliativní péče MUDr. Kopeckým. Člověkem, 
který usiluje, aby lidský život byl až do posledního vydechnutí dů-
stojně prožívaný. Bez bolesti a strachu společně s nejbližšími.

Prozradíš nám nějaký zajímavý příběh?

Navštěvoval jsem staršího muže. Věděl, že se blíží konec jeho po-
zemské pouti. Nevím, jestli měl strach, ale neprojevoval se u něj. 
Vděčně hodnotil to, co prožil a nechtěl, aby již dále intenzivní léčba 
pokračovala. Přijímal omezenost času, který dostal (téměř 80 let) 
a toužil ten, který ještě má, prožít se svými nejbližšími. V době jeho 
hospitalizace byla na jiném oddělení také jeho manželka. Při postu-
pu jeho nemoci bylo zřejmé, že jim mnoho společného času nezbý-
vá. Podařilo se nám domluvit jejich setkání. Pacient byl naložen na 
kolečkové křeslo a převezen k lůžku jeho manželky. Bylo to jejich 
poslední setkání. Při mé další návštěvě projevil přání vyjet si před 
pavilon. Půjčil jsem si kolečkové křeslo a pacienta vyvezl do parčíku 

před budovou. Usadili jsme se na lavičce. Zastavil se za námi lékař 
z našeho paliativního oddělení a ptal se jej, co by ještě v životě chtěl 
prožít, co by mu udělalo radost a on hned odpověděl, že by chtěl 
zajet na ryby se synem a vnukem. Bylo to v pátek a podařilo se do-
mluvit, že v pondělí si jej syn odveze domů a uskuteční jeho přání. 
V pondělí si jej syn převezl domů, a protože to bylo v den tatínko-
vých narozenin, pozval jeho přátele na oslavu, která se uskutečnila 
ještě ten večer. V noci se tatínkův stav zhoršil, ráno už nemluvil, 
jen těžce dýchal a díval se na syna. Ten zavolal záchranku, ale než 
přijela, tatínek zemřel. Doma v přítomnosti toho, se kterým si nej-
víc rozuměl, a kterému slíbil, že i po smrti mu bude stále nablízku. 
Toto je paliativní péče. Doporučuji k tomuto tématu zhlédnutí filmů 
„Jednotka intenzivního života“ a „Dvě slova jako klíč“ a také návště-
vu internetových stránek www.jsmeblizkovam.cz .

Za redakční radu BZ: 
Kristýna Trechová, Andrea Koníčková

Okénko do mateřské školy
Letní dny se pomalu krátí a na vrátka nám ťuká podzim 
a s ním i nový školní rok 2023/2024.

Při ohlédnutí za minulým školním rokem bychom chtěli poděkovat 
vedení obce za spolupráci a také za možnost se koupat v bazénu, 
o který se nám pracovníci z obce dobře postarali. V letošních hor-
kých dnech jsme byli za možnost koupání všichni rádi, obzvláště 
děti si odnesly domů krásné vzpomínky. 

Do školky nám podzimní vítr přifoukl nové dětské tváře a tím se 
změnilo i složení kolektivů v jednotlivých třídách. Na začátku no-

vého školního roku si děti společně s paními učitelkami vytvořily 
svá pravidla a budou se jimi řídit po celý školní rok. Tím začíná 
společně s procesem učení se novým dovednostem nekončící ces-
ta, po které budou kráčet celý život. 

Snad největším přáním všech rodičů a paní učitelek jsou spokojené 
děti. Přikládáme fotografie z prvního dne letošního školního roku.

za kolektiv učitelek MŠ Bánov  
Markéta Zálešáková
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Slavnostní zahájení školního roku 2023/24
Přeji vám všem úspěšný školní rok, plno elánu.Kolegy-
ním a kolegům držím pěsti, aby kolem sebe měli zvída-
vé děti a spolupracující rodiče, zkrátka aby učení byla 
radost. 

Žákům a rodičům přeji, aby si mohli v naší škole říci: „Je to tu per-
fekt. Škola je stále přívětivější, cítím se tu bezpečně a těším se, co 
nového se naučím.“
Pro učitele je začátek nového školního roku možností se dále rozví-
jet, začít používat nové metody, revidovat dosavadní způsoby hod-

nocení, zase se o něco více upozadit a dát prostor dětem, zkrátka si 
uvědomit, že je vždy prostor ke zlepšení. 
Já sám si přeji dále budovat a rozvíjet takovou kulturu školy pro 
všechny žáky, učitele a zaměstnance, aby byla motivující, tvořící 
nezraňující prostor, kde je v každém okamžiku zřejmé, že jsme na 
cestě za poznáním a hlavně, kde každý ví, kde se na této cestě na-
chází.
Tak ještě jednou:
Přeji vám všem úspěšný školní rok.

Vlastimil Ondra

fota: Adrian Uhlíř, žák z Filmového kroužku ZŠ Bánov
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Slavnostní Vyřazení žáků 9. tříd
Našim deváťákům kromě třídních učitelů Hany Borá-
kové, Miroslava Gazdíka a ředitele Vlastimila Ondry 
přišli popřát hodně zdaru do dalšího studia i života páni 
starostové Marek Mahdal - Bánov, Václav Bujáček - 

Suchá Loz a Martin Gavenda - Bystřice pod Lopeníkem 
| šlo o slavnostní chvíli a slzy při projevech žáků, tříd-
ních učitelů ředitele i bánovského starosty byly často 
na krajíčku.

foto: Jakub Machalík

Klub seniorů informuje
Jako každoročně jsme v lednu zahájili naši činnost tur-
najem seniorů v kuželkách a zúčastnili jsme se také 
obecního turnaje - dokonce s velkým úspěchem. Druž-
stvo seniorek v obecním turnaji obsadilo 2. a senioři 
3. místo.

Byli jsme ve Slováckém divadle na muzikálu Limonádový Joe a za-
jeli jsme si na jarní výstavu květin do Kroměříže. V dubnu se po-
prvé uskutečnila nová akce „Malování vajíček“ a na prvního máje 
jsme tradičně vyrazili na výšlap.Letos do Suché Lozi do jejich mu-
zea, které mají v rodném domě spisovatele Josefa Adamce. Výšlap 
byl jako každoročně ukončen posezením v suterénu OÚ.

Už máme za sebou oblíbené jednodenní zájezdy do termálů ve 
Velkém Mederu a v Dunajské Stredě.Nemůžeme se ale pochlubit 
dříve úspěšnou akcí – Koštem slivovice. 

V roce 2019 jsme uspořádali 10. ročník a ten byl zatím poslední. 
Rádi bychom se k pořádání vrátili, ale pravdou je, že je to hodně 
náročná akce na přípravu a organizaci a vyžaduje nejen chuť, ale 
také sílu a zdatnost. Nejen z těchto důvodu bychom mezi sebou 
rádi uvítali nové, mladší členy. S jejich pomocí bychom tradici 
Koštů určitě obnovili.

Tak se obracíme na mladší seniory – přidejte se k nám, jsme dobrá 
parta. 

Výbor Klubu seniorů
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280. výročí vysvěcení kostela sv. Martina v Bánově,
Folklorní memoriál Zdeňka Zálešáka, 16. 7. 2023
Vložením ostatků svatých do oltáře vysvětil bánovský 
kostel a jeho oltáře dne 17. 7. 1743 olomoucký arcibis-
kup Jakub Ernest z Lichtensteina. Událost s velkým vý-
znamem pro duchovní život věřících z Bánova a okolí.

Stejně jako v předcházejících dvou letech provázelo obě nedělní 
akce nádherné letní počasí. A tak se mohli slavnostního průvodu 
od fary do kostela zúčastnit zástupci místních folklorních souborů, 
členové zájmových složek, vedení obce, přidali se i další krojovaní 
účastníci. Už tradičně jej doprovázela dechová hudba Bánovjanka. 
Slavnostní mše svatá, letos ve znamení kulatin výročí vysvěcení na-
šeho kostela, byla sloužena naším farářem P. Jiřím Putalou za farní 
společenství a za zemřelé bánovské folkloristy. Opět s nadšením 
zazpívala bánovská schóla, jejich vstupy umocňovali skvělí sólisté.
Stále máme být za co vděčni a protože díků není nikdy dost, zazpíval 
Hútek v závěru mše svaté „Díky Ti, Pane“.

Po skončení mše svaté bylo před kostelem připraveno malé pohoš-
tění, tekuté i sladké, opět za hudebního doprovodu DH Bánovjanka.

Poděkování náleží všem za účast, přípravu a organizaci slavnostní 
nedělní akce. Nejen za udržování tradice a úcty k současnému bá-
novskému kostelu (vždy udržovanému a s mimořádnou květinovou 
výzdobou), ale také k nezměrným hodnotám vytvořenými našimi 
předky.

Nedělní odpoledne patřilo Memoriálu v prostorách areálu Pálenice. 
Vystoupení MS z Dolních Dunajovic a Mutěnic byla velmi dobrá. 
Svým originálním vystoupením program obohatil soubor Dúbrava 
z Březové. Jejich „čaganový“ tanec byl unikátní. Hútek mimo uví-
tací písničky na začátku zazpíval aktuální pásmo koseckých. Funkce 
moderátora se tradičně ujal Zbyněk, jako vždy skvěle. Pavel Bochin 
zpestřil vystoupení průzkumem svého rodokmenu na březovském 
území. Ani letos nemohla chybět vzpomínková tabule na bývalé 
folkloristy.

Závěrem se zúčastněné soubory společně rozloučily písničkou  
„V dobrém sme sa sešli, v dobrém sa rozejdem…“ Po skončení ofi-
ciální části programu došlo i na volnou zábavu.

VII. ročník Folklórního memoriálu se stal minulostí.

Za jeho dobrou atmosféru a průběh patří poděkování farnímu úřa-
du, OÚ a všem, kteří se podíleli na jeho uskutečnění.

Ceníme si přízně našich fanoušků a všech, kdo přispívají k udržová-
ní tradice folkloru v Bánově.

Text: Bohuš Pavlíček 
Foto: Radek Pavlíček
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Mše svatá s žehnáním aktovek
V průvodu mše svaté šli prvňáčci z Bánova a okolních obcí, po mši 
následoval program na Pálenici. Zúčastnilo se asi 70 dětí. Na pro-
gramu byly hry a bohatá tombola pro děti. Moc děkujeme za po-
moc, organizaci i účast.

Kristýna Mikulčíková
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Dětský den kynologického spolku Bánov

Zprávy z farnosti

Ve čtvrtek, dne 1.6. jsme v kynologickém spolku uspo-
řádali "Dětský den".

Ukázky tréninku a praktického nasazení psů jsme pro děti předvedli 
ve spolupráci s psovody Policie ČR a Městské policie Kroměříž. Děti 
a žáci 1.-5. ročníku ZŠ Bystřice pod Lopenikem mohli po shlédnutí 
ukázek také sami "trénovat" pejsky našich členů, konkrétně němec-
ký ovčák PARISS od Evy, štěňátko něm. ovčáka ZIPPER od Michala 
a mladý maďarský ohař CORY od Martiny. Ještě před návratem na 
školní oběd si užili také hry s míči, dostatek pohybu v areálu spolku 
a obdrželi bombóny, tatranky a pití. V samotném závěru přišli osob-
ně ohodnotit akci paní ředitelka školy v Bystřici Bc. Monika Petrášo-
vá a starosta Bánova Bc. Marek Mahdal.

Děkujeme za hojnou účast, pochvalu paní třídních učitelek za vý-
bornou akci a těšíme se na příští rok.

Text: Ing. Michal Kašný 
Foto: Eva Kašná

Svátost biřmování
V sobotu 7. října 2023 dopoledne bude v kostele sv. Martina  
v Bánově udělovat otec biskup svátost biřmování. Biřmování bývá 
v naši farnosti jednou za 3–4 roky.

Pobožnost za zemřelé
Pobožnost za zemřelé spojená s požehnáním hrobů bude v Bánově 
v neděli 5. listopadu 2023 v 16:00 hod. odpoledne na hřbitově.

Svatomartinské hody
Sobota 11. listopadu 2023

17:00 Večerní bohoslužba. Po mši sv. bude před kostelem připra-
ven krátký program ke cti sv. Martina a poté vyjde svatomartinský 
průvod od kostela na Jarmek. Lampiony s sebou.

Neděle 12. listopadu 2023

10:30 Slavnostní bohoslužba za účastní krojovaných a místních 
spolků. Bohoslužbu bude sloužit P. Káňa, kaplan arcibiskupského 
gymnázia v Kroměříži.

P. Jiří Putala
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Skautský tábor plný antického dobrodružství
Letošní skautský tábor, jehož prostřednictvím se ote-
vřela brána do světa antického Řecka, se stal nezapo-
menutelným zážitkem pro téměř 60 dětí a vedoucí.

Tato epická událost probíhala od 7. do 16. července, přičemž před-
stavovala směsici dobrodružství, soutěží a nových zážitků.
Tábor se začal budovat již 4. července, kdy se zformovaly první ka-
meny základů naší dočasné domoviny. 7. července pak začal prou-
dit život na tábořišti, kdy přišly očekávané děti, plné nadšení a tou-
hy po dobrodružství. 

Prvním dojemným okamžikem byl dojezd dětí, kdy se jim dostalo 
přivítání na skautské chatě. Srdce rodičů se zahřála, když viděli, 
jak se jejich odvážné ratolesti připravují na nové dobrodružství. 
Děti byly následně rozděleny do skupin a odvezeny na strategicky 
vybraná místa, aby na vlastní kůži pocítily atmosféru tábora. Díky 
mapám a buzolám se děti samy musely vydat na cestu k tábořišti, 
kde začala jejich neopakovatelná cesta.
Hlavní linie tábora byla propojena s kouzly a legendami antické-
ho Řecka. Děti se podílely na úkolech a hrách, které jim přiblížily 
bohy a hrdiny minulosti. Kmenové dělení do Achájů, Danaů, Iónů, 
Arumunů a Arvanitů dodalo celému týdnu specifickou atmosféru. 
Obleky v týmových barvách a pokřiky plné odhodlání byly charak-
teristickými znaky těchto kmenů.
Každý den přinesl nové dobrodružství v podobě bohů a bohyň 
Antického Řecka. Děti žily v roli obyvatel Athén a postupně zís-
kávaly indicie a součásti potřebné k vytvoření magického meče. 
Vrcholný moment byl vyslání dětí na horu Olymp (rozhledna Lo-
peník – tam i přespaly), kde získaly vzácný oheň, klíčový pro zni-
čení Krónose. Po této výzvě byl oheň předán Héfaistovi, bohu ohně  
a kovářství, který z něj vytvořil magický meč.
Vrcholný okamžik tábora byla bitva mezi dětmi a bohy proti Kró-
nosovi, která ukončila dlouhou cestu plnou dobrodružství. Oslava 
vítězství následovala formou slavnostních olympijských her, kde 

děti symbolicky zapálily olympijské kruhy a hry tak mohly začít.
Během tábora jsme představili několik inovací, například v podobě 
vojenské sprchy, která umožnila teplou osvěžující koupel. Účastníci 
se tak mohli těšit na komfort i v divočině. Dále byl postaven nový 
stan s rozměry přes 5x8 metrů, financovaný díky dotacím z MAS 
Východní Slovácko z Programu rozvoje venkova (PRV). Tento stan 
poskytoval zastínění pro jídelnu a umožňoval skautské aktivity i za 
nepříznivého počasí.
Chtěli bychom vyslovit zvláštní dík rodině Bendových za zapůjčení 
kouzelného tábořiště, které se stalo srdcem našeho dobrodružství. 
Bez této štědré podpory by náš tábor nemohl být tak úžasný.
Dále patří náš dík kováři Jakubu Uhlířovi, jehož perfektní ukázka ko-
vání přivedla naše děti k ohni a tavícímu kovu. Nemohli jsme je od 
této fascinující činnosti odtrhnout. Zvláštní poděkování patří panu 
Pokornému za dovoz podsad na tábořiště, čímž nám umožnil poho-
dlnější a komfortnější prostředí pro naše aktivity. Panu Veleckému  
a Machalíkovi děkujeme za výkopové práce, které byly nezbytné 
pro vytvoření ideálního prostoru pro náš tábor. Významné díky patří 
i všem rodičům, kteří svou aktivní účastí pomohli k úklidu tábořiště.
Celý tento tábor nebyl jen pouhým letním dobrodružstvím. Stal 
se místem, kde se setkávaly generace, kde se tvořily vzpomínky 
a kde se rozvíjely schopnosti dětí. Tímto způsobem vznikl nejen 
prostor pro dobrodružství, ale i pro budoucí přátelství a spolupráci. 
Děkujeme všem vedoucím, rodičům a přátelům za podporu, která 
nám umožnila uskutečnit tento nádherný týden plný dobrodružství  
a vzájemného sdílení.

Pavel Cícha – Pól (Hlavní vedoucí tábora)
Adam Rapant – (Hlavní programový vedoucí)
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Jak porozumět vašim (našim) dospívajícím potomkům

Člověk má někdy pocit, že by potřeboval na jejich mluvu občas 
překladatele, a proto jsem začal pátrat a dospěl jsem k zajímavým 
výsledkům. (Vycházím hlavně z komunikačních prvků mé 11 leté 
vnučky.)

Nyní už máme místo těch, které jsme ještě nedávno chovali v ná-
ručí, náctileté, kteří mluví, a hlavně si píší tak, že máte chvílemi 
pocit, že jde o cizí jazyk. Řeč této věkové skupiny – 11 – 15 se mění 
s každou generací. Pokud tedy máte děti – vnuky pár let od sebe 
a myslíte si, že jste se toho naučili dost z puberťáckého slovníku 
toho prvního, a domluvíte se s těmi mladšími, tak jde o omyl.

Ještě před lety teenageři používali výrazy jako cool – hodně dobrý, 
in – v pohodě, cute – roztomilý, hustý – atraktivní, prank – vtí-
pek…, ale to už se nyní změnilo. Takže je to třeba aktualizovat, ale 
ještě před tím jeden pěkný tvar – MAMIL. Většina by to vysvětlila 
jako mámin miláček, ale není tomu tak. Je to z angličtiny – middle 
age man in lycra, což jsou muž středního věku - prohánějící se na 
kole za nejméně 100.000 – 200.000,-Kč, oblékající závodnické 
dresy z lycry stájí BORA, JUMBO… a domnívající se, že si je někdo 
splete se závodníky těchto týmů.

Dnešní pubertální děti tráví hodně času na sociálních sítích jako 
je Tik Tok, Instagram…, což značně ovlivňuje jejich slovník. Vyu-
žívají tak anglicismy, tedy anglické výrazy vypůjčené do češtiny, 
a to více než dřív. Rády je spojují s číslicemi a českými výrazy. 
Některé jsou nadčasové, některé nové (jak pro koho)

S dětmi, které se překlopily či překlápí do období pu-
bescence, ale i mladšími, může být někdy složité je po-
chopit. A to nejen kvůli tomu, že dospívají a hledají se, 
ale i kvůli jazykovým bariérám. 

OMG – oh my god -můj ty bože

Lol - laughing out loud – smát se až se popadat za břicho (velice 
často užíváno)

Sry – sorry

Pls – please – není zač

Mmnt – moment…

GM – good morning

GN – good night

OGN – opožděně dobrou noc

Krašovat – někomu se líbit – já krašuji následující 2 výra-
zy:

W8 – wait – čekat

Z5 – zpět

sus – suspicius – podezřelý, nápadný

BF – boyfriend - přítel

GF – girlfriend - kamarádka

CF – closefriends – blízcí přátelé

Filovat – ze slovesa feel – cítit, pokud tedy někdo filuje, tak má 
dobrý pocit z toho, že to tak chce udělat

Krindžovat – označení pro něco trapného, dříve trapčit…….

No a nyní velký pozor, základní výrazy pro osoby různých genera-
cí, zájmů, jak nás a sebe mladí označují:
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Sva
tba na klíč

Divadelní spolek "Pod lampú" Bánov, z.s. Vás zve
na představení 

Hroznolhotského ochotnického spolku HROZEN

kdy: 20. října 2023 v 19:30
kde: Sál ZŠ Bánov, vstup ze sportovní haly
vstupné: 120 Kč
Předprodej vstupenek bude probíhat 17. a 19. října
vždy 15:30 - 18:30 v místní knihovně.

Boomer – jste boomer? Pokud nevíte, co této výraz znamená, 
tak nejspíš jste. To jsou osoby starší generace, o nichž si tito pu-
bescenti pohrdavě myslí (a možná někdy i oprávněně), že se ne-
vyznají v moderních technologiích. Boomeři pochází z poválečné 
generace (baby boom), tedy z let 1946 – 1964. Jde o lidi, kteří 
nebyli vychováni internetem, zavrhují nové myšlenky. Ale pova-
hovým boomerem může být i mladší člověk.

Pak následuje generace X nar. od r. 1965 – 1979 

pak generace Y nar. od r. 1980 – 1997 – mezi nimi jsou i tzv. mi-
leniálové – kdo maturoval v r. 2000 a později.

No a poslední generace nar. po r. 2012 je generace alfa nebo taky 
generace glass nebo screenagers – označení pro lidi, kteří se na-
rodili do doby dotykových obrazovek – někdy jsou nazýváni digi-
tální domorodci.

Zoomer – to je člověk, který hrál Minecraft, má zájem o kryp-
toměny a má osobní Youtube kanál. Také se říká Generace Z 
nebo taky internetová generace – narození od roku 1997 do 
roku 2012. Jsou náchylní k závislosti na moderních technologiích, 
videohrách, internetu, pornografii. Zjistil jsem, že prý existuje  
i jakási protiakce NoFap – každý listopad je zakázáno sledování 
pornografie a masturbace. Označení Z nemá naštěstí nic společ-
ného s označením ruských vojsk na Ukrajině. 

Doomer – tento výraz má základ v překladu do češtiny to zname-
ná zkáza. Osoba cca 20 – 35 let, smutný životní osud, depresivní 
myšlenky. Nic v životě nemá smysl, žije jen proto, aby žil. Novo-
dobý nihilista, má nudný život, když „jen“ chodí do práce, stará se 
o rodinu…Dříve se používal výraz to je suchý.

Bloomer je filosoficky blízko doomerovi, ale více si užívá života, 
nechodí neustále se sluchátky na uších jako doomer. Láska k lidem 
převažuje nad nenávistí, žije naplno a rád. Definice je – spirituálně 
založený optimista, který se snaží ignorovat problémy lidstva.

Mezi zoomery se důchodci určitě nedostanou, ale měli by se sna-
žit, aby byli bloomeři nebo aspoň šikovní boomeři.

Nebudu rozebírat a vysvětlovat další podivné zkratky, pokud ně-
kdo má zájem na dalším sebevzdělávání, tak firma WeDigital, má 
stránky www.wedigital.cz, zde je m.j. GEN Z slovník, který obsa-
huje starší i novější podivné výrazy osob narozených od roku 1997, 
takže možná není až tak aktuální, nicméně je to otevřené, určitě 
tam přispívají noví a noví, má to 85 stran!!!!, doporučuji, mů-
žete si tam dát i testík znalostí GEN Z. Zjistíte tam , že např. bestie 
není zlé zvíře, ale nejlepší kamarád a další podobné věci. Já se do-
mnívám, že bychom měli tyto naše smrádky aspoň sem tam ohro-
mit nečekanými a pokud možno méně používanými výrazy a pak 
se divit, že to neznají a že tedy asi budou boomeři. – viz příklad:

Sns – sorry not sorry je mi líto, že mi to není líto

Tbh – to be honest – abych byl upřímný

NGL – non gonna lie – nebudu lhát (to už používám, neboť lžu 
pouze u súdu)

Nebudu předstírat, že se mi tato „mluva“ zamlouvá, vyrůstal jsem 
v brněnském hantecu, či v ostravské chacharštině, čili po našimu, 
což dnes už pomalu vymírá mezi mladými a je to vytlačováno tou-
to universální mluvou či zkratkami a jen doufám, že tady to krás-
né slovácké nářečí, které tak celému národu předal a taky přeložil 
Zdeněk Galuška v knize Slovácko sa súdí, nevymizí a vždy si na tu 
knihu vzpomenu, když jdu k hradišťskému súdu, byť ty příběhy, 
které se tam odehrávají často nejsou tak vtipné a tresty, které tam 
padají nejsou jen pokuty na sirotky.

JUDr. Petr Novák  
– důchodce, nezařazený, snad bloomer, aspoň částečně

P.S. je pro tyto pubescenty typické, že pro předválečnou generaci 
neužívají žádný výraz, aspoň já jsem žádný nenašel. No a je zřej-
mé z toho výčtu, že za pár let někdy kolem toku 2030 se bude hle-
dat název pro další generaci, což už se mnohých z nás důchodců 
týkat nebude, já si jen přeji, aby to nebyla nová poválečná gene-
race – baby boomers II, protože to by nebyla příliš silná generace.
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Hútek v Praze
S pozváním od senátora Patrika Kunčara na účast Hú-
tku na akci Valdštejnského léta v Senátu přišel Zbyněk. 
Kupodivu, i když se jednalo o celodenní akci v době do-
volených, byla návštěva Prahy odsouhlasená.

Ve společném programu s námi měl ve Valdštejnské zahradě vy-
stoupit ŽS Čečera ze St. Hrozenkova a FS Malé Zálesí z Luhačovic. 
Na zkúšce vzešel návrh, který se z počátku zdál být nereálný. Za-
mýšleli jsme uctít památku našeho rodáka Josefa Bublíka návštěvou 
nyní pravoslavného kostel kostela sv. Cyrila a Metoděje (do r. 1783 
kostel sv. Karla Boromejského) v Resslově ulici, kde zazpíváme a 
položíme kytici. Nereálnost spočívala v tom, že jsme v autobuse 
jeli se dvěma výše uvedenými soubory a harmonogram pobytu byl 
předem dost přesně naplánovaný. Ale, když sa chce...Zbyněk nás 
omluvil p. Kunčarovi z prohlídky budovy Senátu, Jaroš našel tram-
vajové spojení (5 zastávek) a pietnímu aktu, o který jsme hodně stá-
li, už nic nebránilo. Zajistili jsme květinové aranžmá z umělých růží 
v barvě trikolory, připojili stuhy s nápisem Vzpomínka na rodáka  
J. Bublíka od Hútku z Bánova.

V úterý ráno jsme vyjeli ku Praze. Vše probíhalo podle plánu. Olin  
s vedoucím Malého Zálesí doladil během cesty program vystoupení.

V Praze nás přivítal asistent senátora a pak také osobně pan Patrik 
Kunčar, kterému jsme předali karafu s emblémem Hútku a podě-
kovali za pozvání. V čase vymezeném na prohlídku budovy Senátu 
jsme vyrazili do Resslovy ulice. Emotivním zážitkem Hútku a členky 
FS Malé Zálesí - vnučky Jaroslava Bublíka – Baránkových z Lánu 
(která se k nám připojila) a všech návštěvníků kostela sv. Cyrila  
a Metoděje byl čas strávený v kryptě. Ochotná paní průvodkyně 
nám podala nejen poutavý výklad, ale jako rodákům se nám dostalo 
mimořádného privilegia ke vstupu na kúr, odkud bylo vidět zásahy 
od granátů při obléhání kostela a místo, kde Josef Bublík, „Sedmý 
z Resslovy ulice“, ukončil svůj život. Zemřel až při převozu do ne-
mocnice. U jeho busty jsme vzdali poctu položením kytice a písněmi 

„Už je to regrúté, už je to už“ a „Pri strážnickej bráně…“ Krátký čas, 
ale velice dojemné, nezapomenutelné chvíle. S povděkem jsme za-
znamenali poměrně vysokou návštěvnost krypty a kostela. Je nutné 
připomínat a nezapomínat.

Protože kolem 15. hodiny se nad Prahou strhla průtrž, byla pro 
program vybrána mokrá varianta a místa pro návštěvníky byla pře-
sunuta k účinkujícím do zahradního sálu (Sala terrena). Program 
zahájil svým uvítacím projevem senátor p. Kunčar. V našich třech 
pásmech jsme se prostřídali s ostatními soubory. Valdštejnskou za-
hradou se tak nesly tóny moravských písní a pódium patřilo skvě-
lým tanečníkům. Vše ještě umocňovaly krásné moravské kroje.  
Z ohlasu publika byla zřejmá spokojenost.

Před odjezdem z Prahy nám poděkoval za reprezentaci pan sená-
tor a předal občerstvení na cestu a my jsme zavítali aspoň krátce 
pozdravit Zbyňkového bratra Jiřího v jeho „Království“ na Žižkově. 
Nemohla chybět uvítací slivovička a trocha zpěvu.

Bylo nám tam dobře, ale byl nejvyšší čas vyrazit na zpáteční cestu. 
S písničkami všech žánrů utekla rychle, bylo nutné rozvézt soubory 
a ubírat se k domovu.

Reprezentace Bánova jsme se zhostili určitě se ctí a okamžiky spo-
jené s památkou na našeho rodáka budou jistě patřit k těm nesma-
zatelným.

Poděkování patří p. Patriku Kunčarovi za pozvání, firmě Bobosped 
za bezpečnou jízdu, AGNES za zhotovení kytice a za přijetí v Krá-
lovství .

Za Hútek napsal Bohuš Pavlíček 
Foto: Radek Pavlíček
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Den za Moravu
V sobotu 16. září byl mužský sbor Hútek a folklórní sou-
bor Kohútek pozván do Brna, kde proběhl již 18. ročník 
DEN ZA MORAVU.

Vše začalo v kostele sv. Tomáše, kde z kůru kostela zazněly slav-
nostní písně nás Moravanů ,,Moravo, Moravo” a ,,Jsem Moravan” 
v podání Hútků.

Před kostelem na Moravském náměstí dělostřelci z historické jed-
notky Prvního pěšího pluku Kaiser vypálili na podporu Moravy tři 
ohlašující rány z kanónu.

Následoval tradiční slavnostní průvod Moravanů historickým stře-
dem města. Tento průvod byl ukončen na náměstí Svobody, kde 
vystupovaly soubory z regionů Valašska, Hané a my ze Slovácka.

Andrea Koníčková

 foto: Radek Pavlíček
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Dětský folklorní soubor  
Kohútek oslavil své 5. narozeniny

Děti předvedly všechna pásma, která mají ve svém repertoáru. 
Většinou se týkají písní, tanců a her z našeho kraje a z blízkých 
Kopanic.

Jako hosté vystoupily dva soubory: DFS Kopaničárek ze Starého 
Hrozenkova a DFS Dřinky ze Šumic.

Díky mnoha sponzorům a příznivcům byla tombola opravdu boha-
tá, měla 156 cen (plus 50 malých překvapení).

O následnou zábavu se postaral DJ Trnka. K dispozici pro děti byly 
také dva skákací hrady a bohaté občerstvení.

Veliká „poklona“ a uznání patří velkým holkám z malého Kohútku, 
které nejen připravily výzdobu všech stolů, nachystaly nástěnky 
plné fotek a tombolu, ale také celý program samy moderovaly.

Děkujeme moc všem, kteří se podíleli na přípravě a zdárném prů-
běhu této akce. A také díky vám všem, kteří nám pomáháte a pod-
porujete nás během celého roku.

Váš DFS Kohútek

Pátý červenec již od rána sliboval krásné počasí. Od 
ranních hodin bylo v Bánově na Pálenici rušno. Probí-
haly poslední přípravy na odpolední oslavu „malého“ 
Kohútku. Vydařila se parádně.

 foto: Radek Pavlíček
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Zpěvule a 7. ročník festivalu Babí léto 
ve znamení lásky (která nebývá stálá)

Rozhodly jsme se každý ročník zasvětit nějakému ústřednímu té-
matu (Verbíři a verbuňk, Rodiče a děti, Kvítí čarodějné a milodějné 
atd., letos to bylo téma Ej lásko, lásko, ty nejsi stálá) a zároveň jím 
oslavit ženy (protože organizátorkami jsou Zpěvule a ženám se u 
nás na Slovácku říká baby) a pořádat ho pod širým nebem na konci 
léta (i proto je babí). A samozřejmě jsme chtěly vždy zvát i muže, 
protože bez nich by to nebylo ono. Letos jsme propojily Valašsko, 
Slovácko, Kopanice a západní Slovensko, cimbály i heligonky, fol-
klór venkovský i městský. Na úžasné atmosféře se podíleli členové 
souboru Rusavjan a cimbálová muzika Rusava z Rusavy a Bystřice 
pod Hostýnem, ženský sbor Babčice ze Spytihněvi, Heligonkáři z 
Kopanic s kapelníkem Ferdinandem Kubáníkem, virtuos na heli-
gonku Marián Šišovský z Trenčína, zpěvačka Marie Rosenfeldová 
z Uherského Brodu a lidový vypravěč Jura Schneider z Uherského 
Hradiště. A samozřejmě dámy-organizátorky ze souboru Zpěvule, 

Festival Babí léto letos vstoupil do neuvěřitelného  
7. ročníku. Když jsme ho s dcerou Markétou a Zpěvule-
mi zakládaly, chtěly jsme především ukázat, jak růz-
né formy folklór může mít a jak se liší přístup k němu  
v různých regionech. 

které celý areál Na pálenici nazdobily a upekly spoustu dobrot pro 
všechny příchozí. A také muži z domácího sboru Hútek, kteří přišli 
nečekaně zazpívat po návratu z akce na Březové. Večer byl vlahý, 
roztančený a rozezpívaný až do pozdní noci, atmosféra skvostná 
a vznikla spousta nových přátelství. A to je (kromě emocí, které 
přináší) na folklóru to nejkrásnější.

P.S.: A protože ani v historii by nikdy nic krásného nevzniklo bez 
donorů, děkujeme za finanční podporu Babího léta panu Antoní-
nu Machalovi z firmy Altech, firmám KOZAP, Topenářství Buják, 
Jídelně Ivo Vystrčil, fyzioterapeutovi Zbyňku Vystrčilovi, firmě 
Elektro Beníček, Bohunce Odehnalové, Lidušce Mahdalové a sa-
mozřejmě našemu milému zřizovateli - Obci Bánov.

Helena Vystrčilová 
vedoucí souboru Zpěvule
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Jubilejní 20. ročník Bánov - Open  
v tenise čtyřher

Prvních deset ročníků se uskutečnilo v Bojkovicích, osm ročníků 
na tenisových kurtech v Hluku. Díky úsilí zastupitelstva a starosty 
Bánova pana Marka Mahdala se již devatenáctý a dvacátý ročník 
mohl uskutečnit v Bánově, za což jim patří dík, že mládež a žac-
tvo podporuje ke sportu a pohybu na pěkných kurtech v areálu  
u školy.

Zahájení turnaje bylo v 9 hodin, kdy proběhlo losování do dvou 
skupin za přítomnosti starosty, který zdravicí všech sportovců za-
hájil 20. ročník Bánov - Open v tenise čtyřher. Byly vylosovány 
dvě skupiny po pěti dvojicích, které hrály každý s každým a první 
tři postoupily do pavouka a ostatní zbývající dvojice hrály o umís-
tění. Turnaj se uskutečňuje ve všech věkových kategoriích a bez 
nutnosti registrace v nějakém klubu či oddíle. Věkový rozdíl zú-
častněných je až 40 let, ale rozhoduje zkušenost a fyzická kondice 
ale i štěstí. Hrálo se nepřetržitě až do 16 hodin odpoledne a na 
závěr se odehrálo semifinále a finále, které v 18.30 hod ukončilo 
„Jubilejní dvacátý ročník Bánov - Open v tenise čtyřher.“

Dne 2. září 2023 se uskutečnil jubilejní dvacátý roč-
ník Bánov-Open v tenise čtyřher za účasti měst a obcí 
Uh.Brod, Slavičín, Suchá Loz, Bystřice pod Lopeníkem 
a nejvíc byli zastoupeni místní z Bánova.

V tuto dobu za pěkného a teplého počasí byli už všichni unaveni, 
ale s pocitem, že fyzicky vydrželi sportovat pro dobré umístění.  
V 19 hodin proběhlo vyhodnocení jednotlivých dvojic a předání 
pohárů a taky pro vítěze poháru putovního.

I. místo: 
Václav Majerik - Daniel Konečný zástupci Slavičína

II. místo: 
Marek Machalík -Jaroslav Hödl zástupci Bystřice pod Lop.

III. místo: 
Pavel Guryča - Miroslav Smrtka „veteráni“ obce Bánova   
    (oba ve věku 70 let)

Tito „veteráni“ vyhráli z těchto 20 ročníků již 8×- GRATULUJEME !!

Všem vítězům na bedně gratulujeme.

V současné době je v tenisovém oddíle registrováno 17 žáků s pra-
videlným tréninkem ve středu odpoledne a individuálně v neděli 
dopoledne. U dospělých, jsou to pouze muži, deset členů, kteří 
mají trénink ve čtvrtek odpoledne. Zapůjčení kurtů je možné si 
zadat prostřednictvím paní Šupinové ve Sportovní hale, která má 
týdenní obsazenost sportoviště na starosti.

Tímto chci vyzvat mladé i starší ročníky, kteří mají zájem o pohyb 
a získání fyzické kondice, využijte možnosti tohoto areálu, který 
není v každé obci na tak kvalitní úrovni.

Při individuálním tréninku jsme schopni vám zapůjčit tréninkový 
nahrávací stroj Slinger Bag (dělo), které vystřeluje míčky pro od-
pal na protější stranu hřiště s regulací rychlosti a směru dopadu.

Na závěr bych chtěl poděkovat všem zúčastněným na turna-
ji Bánov-Open a vám odvážným, kteří se přidáte k této činnosti  
přeji, aby pohyb na kurtech jste zvládli ve zdraví a s pocitem,  
že pro své tělo něco dělám.

Zábavou není jen televize (debilizátor) ,mobily,.. ale hlavně po-
hyb na čerstvém vzduchu!

Za tenisový klub Bánov 
Ing. Petr Zálešák
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Stezka odvahy
Poslední prázdninovou neděli jsme ukončili stezkou odvahy a opékáním špekáčků.  

O plnění úkolů se nám postarali naši šikovní skauti v krásných kostýmech.

 foto i text: Andrea Koníčková
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Společenská kronika
Narození:
Teodor Volný 757 
Jiří Krkoška 652 
David Novák 218 
Samuel Lehotský 381 
Eduard Mahdal 43 
Kristýna Bučková 774 
Viktorie Ivanovská 209 
Isabela Veselíková 342

Rozloučili jsme se:
Naděžda Vystrčilová 33 
Božena Beníčková 628 
Josef Hauerland 562 
Marie Machalíková 220 
Stanislav Kubiš 482 
Josef Vystrčil 721

Sňatky v Bánově:
Tomáš Kočica  
a Dominika Rezková

Petr Suchánek  
a Diana Vráblíková

Tomáš Polanský  
a Jolana Štěpančíková

Michal Jankaj  
a Michaela Bukolská

Zdeněk Sýkora  
a Kateřina Bartošová

Naši jubilanti:
93 let

Vlasta Zálešáková 567

90 let

Vladimír Hřib 721

85 let

Anna Vystrčilová 574 
František Král 546 
Ludmila Mahdalová 542

80 let

Karin Švehlíková 468 
Ladislav Gorčík 553

50.výročí sňatku

Petr a Bohumila Francovi 123

Všem jubilantům srdečně  
blahopřejeme.

Vzpomínky:

Dne 14. 9. 2023 by se dožil 100 let 
p. Ladislav Volný. 
S láskou a úctou vzpomínáme.

Setkání sedmdesátníků
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Již tradičně se naše obec společně s folklórními soubory Kohútek, Malý Kohútek, Hútek a Zpěvule zúčastnila  
Slavností vína v Uherském Hradišti. Naše obec se pyšnila nejpočetnější skupinou krojovaných v průvodu. Odpole-
dne probíhal velmi krásný program našeho mikroregionu Východního Slovácka na druhém náměstí.

Slavnosti vína 7. a 8. září 2023

 text: Andrea Koníčková , foto: Radek Pavlíček



Kulturní výbor obce Bánov a Divadelní spolek Pod lampú 
Vás zvou na promítání filmu

Biomatka
Dne 13.10.2023 od 19:00 hodin ve školním sále.

Všichni jste srdečně zváni. 
Vstupné dobrovolné.


